
معــاون هماهنگــي توزيع شــركت توانيــر بــه فعاليــت توليدكنندگان 
بين المللــي ارزهاي مجازي در كشــور اشــاره كــرد و گفــت: پايين بودن 
تعرفه بــرق در ايران، موجب اســتقبال اين توليدكنندگان شــده اســت. 
به گزارش ايرنــا، محمودرضا حقي فام روز چهارشــنبه در نشســت خبري 
افزود: بــا توجه بــه فعاليــت توليدكننــدگان ارز مجــازي بين المللي - از 
 جمله توليدكننــدگان چيني - در كشــور، دنبال تعيين تعرفــه مجزا براي

 آنها هستيم. 
وي با اشــاره به يارانه دار بودن برق در كشــور كه عامل افزايش فعاليت اين 

توليدكنندگان ارز مجازي شده اســت، گفت: اكنون نگراني ما حضور بيشتر 
توليدكنندگان ارز مجازي بين المللي با توجه به نرخ پايين برق و استفاده بيش 

از حد از برق است. 
حقي فام خاطرنشــان ســاخت: تعيين تعرفه صنعتي يا صادراتي دو راهكار 
پيشــنهادي اســت تا بتوان مصرف اين مشــتريان را مديريت كرد. معاون 
هماهنگي توزيع شــركت توانير گفت: بــا توجه به اينكه نرخ برق در ســاير 
نقاط جهان واقعــي اســت، توليدكننــدگان ارز مجازي تمايــل دارند در 
كشــورهايي فعاليت كنند كه نرخ برق كمتري داشته باشــند تا توليد براي 

آنها مقرون به صرفه باشد؛ بنابراين با توجه به يارانه دار بودن برق در كشورمان 
 احتمال مي رود تعداد اين توليدكنندگان افزايش يافته و فشــار بيشتري به 

شبكه برق وارد كنند. 
حقي فام ادامه داد: مخالف فعاليت اين توليدكنندگان در كشــور نيستيم؛ اما 
معتقديم بايد نرخ تعرفه براي آنها بيشتر باشد و پول برق مصرفي را هم بدهند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه شــركت توانير براي حذف قبض هاي كاغذي و 
اســتفاده از روش هاي الكترونيك چه برنامه اي دارد، گفت: حذف قبض هاي 
كاغذي به عنوان يكي از تكاليف امسال از سوي شركت توانير به ستاد اقتصاد 

مقاومتي ارسال شده اســت و بر اين اســاس به جد دنبال اجرايي كردن آن 
خواهيم بود. معاون هماهنگي توزيع شــركت توانير افزود: اجراي اين طرح 
به صورت آزمايشي در استان سيستان و بلوچستان انجام شده است و تلاش 

مي شود به زودي به سراسر كشور تسري داده شود. 
حقي فام در عيــن حال سراســري شــدن ايــن موضــوع را نيازمند اخذ 
مجوزهايي دانســت و گفت: اين مجوزها هــم در حال دريافت هســتند تا 
 زودتــر اجرايي شــود و نيــز قبض كاغــذي بــراي مشــتركان همچنان

 صادر مي شود. 

يك شركت ســعودي از ســرمايه گذاري ۱۰۰ ميليون دلاري خود در تركيه 
خبر داد. 

به گــزارش مهر به نقــل از رويتــرز، ســليمان الخريجي، رئيس شــركت 

ســرمايه گذاري ســعودي قصــد دارد نزديك بــه ۱۰۰ ميليــون دلار در 
بخش هاي مختلف در تركيه ســرمايه گذاري كند.  اين در حالي اســت كه 
روابط آنكارا و رياض به دليل ترور جمال خاشــقجي، منتقد نظام عربستان 

در استانبول متشــنج شــده اســت. الخريجي تاكيد كرد كه قصد دارد در 
 بخش هاي كشــاورزي، بهداشت و گردشــگري در تركيه ســرمايه گذاري 

كند.

 وي تصريح كرد: دولت عربســتان از بخش خصوصي در زمينه كشاورزي و 
واردات مواد غذايي حمايت مي كند و در همين راستا ما به دنبال فرصت هاي 

سرمايه گذاري در تركيه هستيم.

مشاور قائم مقام وزير علوم با بيان اينكه ايران در 
ميان كشورهاي در حال توســعه رتبه اول فرار 
مغزها يا گردش نخبگان را دارد، گفت: خسارت 
فرار مغزها در سال معادل ۶۰ ميليارد دلار است. 

به گزارش ايسنا، محمدجواد رسايي در نشست 
شــوراي سياســت گذاري دومين جشــنواره 
»ترويج علم در پايان نامه هاي دانشــجويي« كه 
روز چهارشــنبه ۲۸ فروردين در مركز تحقيقات 
سياســت علمي كشــور برگزار شــد، گفت: ما 
امكانات وسيعي در كشور از لحاظ سخت افزاري 
و نرم افزاري داريم. مــا دانش آموختگان بي اثري 
توليد نكرديم. بسياري از دانش آموختگان ما مايه 
افتخارند و در كشورهاي ديگر منشأ اثر هستند. در 
شرايط سختي هستيم كه بايد از مجموع امكانات 

بيشترين بهره را ببريم. 
وي افزود: احتيــاج ما  در اختراع اســت. وقتي 

همه امكانات در اختيار ما باشــد كسي اصلًا فكر 
نمي كند؛ پول مي دهد و امكانــات را خريداري 
مي كند. الان احتياجي بــه وجود آمده كه باعث 
شده ما به فكر روش هاي برون رفت از اين شرايط 
بيفتيم.  رســايي با اشــاره به تاكيد رهبر معظم 
انقلاب و رئيس جمهوری بر ضرورت حضور علم 
در زندگي عمومي مردم گفت: در بيانيه گام دوم 
انقلاب هم بر اين موضوع تاكيد شده است و اين 
براي ما الزام ايجاد مي كند. ما الان اصطلاحا به آن 
جرم بحراني يا critical mass رســيده ايم. ما 
تعداد زيادي فارغ التحصيل داريم و برخي از آنها 
دچار ناراحتي هستند و از ما انتظار دارند زمينه 

فعاليت آنها را فراهم كنيم. 
رسايي ادامه داد: ما موتور متحرك جمعيت ۸۲ 
ميليوني را داريم و بايد يك فعاليت خارق العاده 
خارج از روش هاي عادي انجــام گيرد. ايراني ها 

هرگاه خواســتند، توانســتند علم را براي مردم 
تشريح كنيم. در قضيه ســيل اخير دانشجويان 
پيش تر تحقيقي درباره احتمال وقوع ســيل در 
آق قلا انجام داده بودند و نتيجه گيري كردند اگر 
سيلي رخ دهد آق قلا بايد تخليه شود. ما از اين نوع 
مطالب ده ها، صدها و هزاران مورد داريم. چنين 
مطالبي گوهرهايي هســتند كه در ميان سنگ، 
چوب و معادن قرار دارد، بايد اينها را اســتخراج 
كنيم، تميز كنيم و به مردم نشان دهيم. استفاده از 
شبكه هاي اجتماعي روش بسيار مهم و كارآمدي 
است. مي توان از پايان نامه ها فيلم و كليپ تهيه و 

آنها را وارد فضاي مجازي كرد. 
وي در پايان با اشاره به حضور دانشگاه ها به عنوان 
يك مركز اجتماعي گفت: بايد موضوعات ترويج 
علم طوري پيگيري شود كه فردي كه در اين راستا 

فعاليت مي كند بداند فعاليتش عبث نيست. 

تا پايــان ســال ۹۷ شــركت هاي دانش بنيان 
توانستند ۱۴۰ هزار نفر را در حوزه هاي مختلف 

به كار بگيرند.
بــه گــزارش معاونــت علمــي و فنــاوري 
رياســت جمهوري، سيــــــــــد محمــد 
صاحبكارخراســاني، رئيـــــــــس مركــز 
شــركت ها و موسســات دانش بنيان معاونت 
علمــي و فنـــــــاوري رياســت جمهوري، 
نســاني جذب شــده در  ميــزان نيــروي ا
شــركت هاي تاييدشــده دانش بنيــان تــا 
 پايــان ســال گذشــته را ۱۴۰ هــزار نفــر

 اعلام كرد. 
دبير كارگروه ارزيابي شــركت هاي دانش بنيان 
معاونــت علمــي و فناوري رياســت جمهوري 
گفت: با توجه به اهميت موضوع اشــتغالزايي 
براي نيــروي جوان در كشــور شــركت هاي 

دانش بنيان تاييدشــده تا پايان ســال گذشته 
توانســته اند ۱۴۰ هــزار نفر را جــذب كنند 
كه بــه تفكيــك اين تعــداد در شــركت هاي 
دانش بنيــان توليــدي ۱۲۵ هــزار نفــر و در 
 شركت هاي دانش بنيان نوپا ۱۵ هزار نفر جذب 

شده اند. 
عضو هيات علمي پژوهشكده مطالعات فناوري 
افزود: تعداد ۴۰۵۰ شركت تا پايان سال گذشته 
تاييد شــدند كه به تفكيك تعداد شركت هاي 
دانش بنيان توليدي ۲۴۰۰ شركت بوده و تعداد 
شــركت هاي دانش بنيان نوپا ۱۶۵۰ شــركت 

بوده است. 
صاحبكار بيــان كرد: ۳۶ درصد شــركت هاي 
متقاضــي دانش بنيان شــدن شــرايط لازم را 
بــراي تاييــد داشــته اند و ۶۳ درصــد از اين 
شركت ها به دليل نداشتن شرايط لازم مطابق 

آيين نامــه ارزيابي و تشــخيص شــركت هاي 
دانش بنيان مصوب كارگروه ارزيابي و تشخيص 
 شركت ها و موسســات دانش بنيان، مورد تاييد 

قرار نگرفته اند.
وي ادامــه داد: رشــد تعــداد شــركت هاي 
مشــمول اســتفاده از مزاياي قانــون حمايت 
از شــركت هاي دانش بنيــان از تعــداد ۵۵ 
 شــركت در ســال ۹۲ به ۴ هزار و ۵۰ شركت 
در انتهاي ســال ۱۳۹۷ رســيده اســت كه به 
تفكيك تعداد اين شــركت ها در سال ۹۲، ۵۵ 
شــركت، در ســال ۹۳، هزار و ۴۸۴ شركت، 
 در ســال ۹۴ دو هــزار و ۳۲۰ شــركت، در
 سال ۹۵ ســه هزار شركت، در ســال ۹۶ سه 
هزار و ۳۳۸ شــركت و در انتهاي سال ۱۳۹۷ 
 اين تعداد به ۴ هزار و ۵۰ شــركت تاييد شده 

رسيد. 

قيمت طلا در معاملات روز چهارشــنبه بازار جهاني 
تحت تاثير آمار اقتصادي مثبت چين كه ريسك پذيري 
ســرمايه گذاران را تقويت كرد و به تقاضا براي اين فلز 
ارزشــمند ضربه زد، نزديك به پايين ترين حد خود در 
يك ماه اخير ايستاد. به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي 
تحويل فوري در معاملات روز جاري بازار سنگاپور ثابت 
بود و و در ۱۲۷۶.۳۶ دلار ايستاد. بهاي معاملات اين بازار 

روز سه شنبه تا مرز ۱۲۷۲.۷۰ دلار عقب نشسته بود. 
در بازار معاملات آتي آمريكا، هر اونس طلا ۰.۱ درصد 
افزايش يافت و به ۱۲۷۸.۸۰ دلار رســيد. نرخ رشــد 
اقتصادي چين در سه ماهه اول امسال به كمك توليد 
كارخانه اي بالاتر در ۶.۴ درصد ثابت ماند در حالي كه 

تحليلگران نرخ رشد اقتصادي ۶.۳ درصد را پيش بيني 
كرده بودند.  اين آمار نشان داد اقدامات محرك اقتصادي 
اخير چين مثمر بوده اســت و بازارهاي ســهام آسيا، 
در واكنش به اين آمــار صعود كردنــد. قيمت طلا از 
ركورد ۱۳۴۶.۷۳ دلار در فوريه، بيش از ۵ درصد افت 
كرده و پايين متوســط قيمــت ۵۰ روزه و ۱۰۰ روزه 
قــرار دارد و تحليلگران اين وضعيت را نشــانه كاهش 
 بيشتر قيمت طلا مي دانند. به گفته تحليلگران شركت 
»فيليپ فيوچرز«، نشــانه هاي پيشــرفت مذاكرات 
تجاري آمريكا و چين و آمار اقتصادي مطلوب آمريكا 
نيز ريسك پذيري سرمايه گذاران را از آغاز سه ماهه دوم 
تقويت كرده است. به نظر مي رسد طلا با رشد ريسك هاي 

نزولي در كوتاه مدت، در مسير تصحيح قيمت قرار دارد. 
طلا يك دارايي بدون سودده است كه در شرايط آشفتگي 
اقتصادي و سياسي، به عنوان دارايي مطمئن مورد اقبال 
سرمايه گذاران قرار مي گيرد؛ اما در زمان صعود بازارهاي 

سهام، درخشش خود را   از دست مي دهد. 
 براســاس گــزارش رويتــرز، ذخايــر طــلاي

 »اس پي دي آر گلد تراست« كه بزرگ ترين صندوق 
سرمايه گذاري تحت پشتوانه طلا در جهان است، روز 
سه شنبه به ۷۵۲.۲۷ تن كاهش پيدا كرد كه پايين ترين 
ميزان در شش ماه گذشــته بود.  در بازار ساير فلزات 
ارزشــمند، هر اونس نقره براي تحويل بــا ۰.۲ درصد 

افزايش، به ۱۵ دلار رسيد.

با وجــود تحريم هــاي غرب عليه روســيه، حجم 
سرمايه گذاري هاي آلمان در اين كشور به بالاترين 

سطح خود در يك دهه اخير رسيد. 
به گزارش ايسنا به نقل از راشــاتودي، بنابر اعلام 
اتاق بازرگاني مشــترك آلمان و روســيه، در سال 
۲۰۱۸ سرمايه گذاران آلماني در روسيه ۳ ميليارد 
دلار ســرمايه گذاري كرده اند كــه از زمان بحران 
مالي سال ۲۰۰۹ تاكنون بي ســابقه بوده است. در 
بيانيه اين اتاق آمده اســت: با وجــود تحريم هاي 
غربي عليــه روســيه، علاقــه ســرمايه گذاران 
 آلماني بــراي فعاليت در روســيه رو بــه افزايش

 است. 

ماتياس شــپ، رئيس اتاق مشــترك دو كشــور 
گفت بخش بزرگــي از ســرمايه گذاري آلماني ها 
در روســيه مربوط به پروژه انتقال گاز روســيه به 
اروپا با نام »نورد اســتريم ۲« اســت. بازار روسيه 
فرصتي اســتثنايي را براي بنگاه هــاي كوچك و 
متوسط آلماني فراهم مي كند. شركت هاي آلماني 
به خوبي از فرصت هاي بازار روســيه مطلع اند؛ اما 
 به دليل مســائل سياســي و تحريمي، دچار تعلل 

شده اند. 
تا پايان ســال ۲۰۱۷، چين، قبرس، لوكزامبورگ، 
آمريكا، هلند، ايرلند، انگليس و آلمان از بزرگ ترين 
ســرمايه گذاران خارجــي در روســيه بوده انــد. 

همچنين بيشــترين ســرمايه خارجي به ترتيب 
جذب بخش هاي معــدن، توليد، تعميــر و توليد 
 وســايل نقليه، خدمات مالي و بيمــه اي و املاك 

شده است. 
پيش تر در اوايل سال گذشته اتاق بازرگاني مشترك 
آلمان و روسيه در گزارشي اعلام كرد حجم مبادلات 
تجاري دوجانبه با افزايش ۸.۴ درصدي نسبت به 
ســال ۲۰۱۷ همراه شــده و به حدود ۶۲ ميليارد 
يورو رســيده اســت. آلمان در حال حاضر دومين 
شريك تجاري بزرگ روســيه پس از چين است و 
انتظار مي رود روابط دو كشور امسال نيز با افزايش 

همراه شود. 

سرمايه گذاري ۱۰۰ ميليون   دلاري    شركت سعودي    در    تركيه

ايران، رتبه اول فرار مغزها   در ميان كشورهاي در حال توسعه اشتغال ۱۴۰ هزار نفري در شركت هاي   دانش بنيان

سرمايه گذاري آلمان   در    روسيه   ركورد     زدشيب   نزول قيمت طلاي جهاني شدت گرفت
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گره ترخیص خودروهای خوابیده 
در گمرک چگونه باز می شود؟

ديپورت خودروهای 
وارداتی

افزايش ۴۰۰ هزار توماني 
حقوق بايد  از  اين   ماه 
محسوب شود

نوبخت :

سيل  حداقل 
۴۰ هزار ميليارد 

خسارت  زد
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 فشار  افزايش  دستمزد
 به   بنگاه ها

برد    فين تک ها     در 
جذب  مشتری

»کسب و کار« احتمال عرضه کالاهای اساسی در بورس کالا  را بررسی می کند

دلالی  در چرخه  توزیع  کالاهای   اساسی
صفحه2

صفحه3

 زمزمه    افزایش    
قیمت   بنزین

سی ان جی    از    اول    خرداد   گران    می شود

 تصويب قانون افزايش ۴۰۰ هزار تومانی دستمزد در 
نرخ حق بيمه پرداختی كه كارفرمايان بايد به سازمان 
تامين اجتماعی بپردازنــد، تغييراتی ايجاد كرده كه 
در كنار بحث افزايش دستمزد برای كارفرمايان يك 
معضل جدی است.در حال حاضر  حق بيمه ۳۰ درصد 
حقوق است كه ۲۳ درصد ســهم كارفرما و ۷ درصد 
سهم  كارگر است. بر اين اســاس حق بيمه سال ۹۸ 
بر اساس حداقل دستمزد در كل ۵.۵۷۲.۳۳۱ است 
كه حداقل حق بيمه ســهم كارفرمــا ۴.۲۷۲.۱۲۱ 
وحداقل حق بيمه ســهم كارگر ۱.۳۰۰.۲۱۱ است. 
البته اين ارقام مربوط به زمانی است كه تعداد روزها 
در ماه ۳۱ روز باشــد. با اين حســاب كارفرما رقمی 
 نزديك بــه ۵۰۰ هــزار تومان بابت حــق بيمه بايد 

پرداخت كند كه...

اپليكيشــن هــای پرداختی مســير جديــدی را 
 در سيســتم بانكــداری الكترونيــك و موبايلــی
 راه اندازی كرده اند كه امروز برخی نتايج مثبت آن را 
می توانيم مشــاهده كنيم. متاسفانه شبكه بانكی از 
 اين قافله عقب مانده و البته بانك های محلی بيشتر از 
بانك های بزرگ تر و موسســات مالــی اعتباری در 
ديجيتالی كردن خدمات عقب مانده اند. در اين رابطه 
نمونه های موفقی در كشور راه اندازی شده اند كه اميد 
می رود مقدمات تحول نظام بانكی كشــور را فراهم 
كنند. شركت پرداخت فناوری اطلاعات و ارتباطات 
پاسارگاد آريان اروند يا همان فناپ پرداخت يكی از 
فين تك های موفق در شبكه بانكی كشور است كه در 

حوزه شركت های پرداخت ...

سرمقاله

 حمایت  از 
بنگاه های کوچک

از آنجايی كه رشد اقتصادی 
رابطه مســتقيمی با رونق 
توليد دارد بايــد در جهت 
توســعه آن بيش از بيش 
كوشــيد. چراكه امروز شاهد هســتيم وضعيت 
اقتصادی در شرايط نامناسبی قرار دارد و توليد و 
خودكفايی می تواند مهم ترين نقش را در جهت 
بهبود شرايط ايفا كند. در حال حاضر بنگاه های 
كوچك و متوسط در شرايط توليدی مناسبی به 
سر نمی برند و تقويت و بازسازی آنها بايد در دستور 
كار متوليان امر قرار بگيرد. بــرای رونق توليد در 
 چنين شرايطی اولويت با نوسازی و بازسازی است 

تا توليدكنندگانی...

پس از جلســات مكــرر مقرر شــد تا در 
هفته های آينده يك ســری از خودروهای 
دپو شده در گمرك وارد بازار شود، اما خيلی 
از ثبت ســفارش های خودروهای وارداتی 
مشــكل حقوقی دارد و ســازمان بازرسی 
به اين موضوع وارد شــده اســت. بنابراين 
 بسياری از كارشناسان و فعالان بازار خودرو 
بر ايــن اعتقادند كه درصد صــدور مجوز 

ترخيص اين خودروها ...

  فیروز ابراهیمی، کارشناس 
اقتصادی

معاون هماهنگي توزیع شرکت توانیر:

برق ارزان، توليدكنندگان ارز مجازي را  به ايران كشاند

ادامه  در صفحه ۴



اقتصاد2
ایران وجهان

روحانی:
ســیل  حداقل 40 هــزار میلیارد 

خسارت  زد
رئیس جمهور گفت: مقام معظم رهبری در دیداری 
که حضوراً خدمت ایشان بودم، فرمودند که معتقدم 
باید از صندوق در راستای جبران خسارات مردم 
کمک شود. روحانی ادامه داد: افتخار دولت یازدهم 
این است که در اولین جلسه دولت درباره دریاچه 
ارومیه تصمیم گیری کرد و امروز شاهد آثار مثبت 
آن هســتیم به گونه ای که امسال نسبت به سال 
گذشــته حدود 1.6 دهم به آب دریاچه ارومیه 

اضافه شده است.
رئیس جمهور افــزود: اگر این اقدامــات را با 
دیگر کشــورهایی که دچــار اینگونه حوادث 
می شوند، مقایسه کنیم، می بینیم که اقدامات 
بســیار ویژه ای در بخش های مختلف از جمله 
جاده ســازی و ایجــاد پل های موقــت انجام 
شده اســت.  روحانی با بیان اینکه عدم شیوع 
بیماری های واگیردار، علیرغم مشکلات بزرگ 
در مناطق ســیل زده یکی از افتخارات کشور 
بشمار می رود، گفت: این نشــان می دهد که 
تلاش و اقدامات بســیار خوبی در این راستا از 
سوی هلال احمر، اورژانس و مراکز بهداشتی و 
درمانی صورت گرفته و موجب حیرت برخی از 

مراکز بهداشتی جهان شده است.
رئیس جمهور با قدردانــی از رهبر معظم انقلاب 
بخاطر پاسخ به نامه دولت برای استفاده از اعتبارات 
صندوق توســعه ملی جهت جبران خسارت ها و 
نیازی که در این بخش وجــود دارد، گفت: مقام 
معظم رهبــری در دیداری که حضــوراً خدمت 
ایشان بودم، فرمودند که معتقدم  باید از صندوق در 

راستای جبران خسارات مردم کمک شود.
روحانی با اشــاره به اینکه در روزهای اخیر اقدام 
بسیار خوبی از ســوی معاون اول رئیس جمهور، 
وزارت کشور و سایر دستگاه ها، برای برآورد اولیه 
خسارات در مناطق ســیل زده انجام شده است، 
اظهار داشت: در مجموع براســاس این برآوردها 
حدود 40 هــزار میلیــارد تومان خســارات به 
بخش های مختلف وارد شــده که البته این رقم 
با بررســی دقیق خسارت های ســیل در استان 

خوزستان ممکن است افزایش پیدا کند.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه بخش بزرگی از 
جبران خسارات ناشی از ســیل در توان بودجه 
دولت قرار ندارد و باید صنــدوق به کمک بیاید، 
خاطرنشــان کرد: صندوق توســعه ملی یعنی 
وزارت نفت، کارگران و مهندســان صنعت نفت، 
دیپلمات های کشور و بانک مرکزی و بخش های 
مختلف اقتصادی کشور. رئیس جمهور تأکید کرد: 
راه حل اساسی در این گونه حوادث صنعت بیمه 

است و باید تقویت شده و گسترش یابد.
روحانی با بیان اینکه امروز همه باید برای کمک 
و جبران خسارات به صحنه بیایند، افزود: حداقل 
179 هــزار منزل مســکونی در مناطق مختلف 
سیل زده دچار خسارت شده که باید با تلاش همه 

بخش ها بتوانیم این خسارت ها را جبران کنیم.

رئیس دفتر رئیس جمهوری:
همه حقوق ها رشد خواهد یافت 
رئیس دفتر رئیــس جمهور گفــت: پس از 
مصوبه امــروز هیأت دولت همــه حقوق ها 
افزایش خواهــد یافت. به گــزارش فارس، 
واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور در حاشیه 
جلسه هیأت دولت اظهار کرد: پس از مصوبه 
 امروز هیــأت دولت همه حقــوق ها افزایش 

خواهد یافت. 
وی افزود:  ســوخت  قاچاق می شود و چهار 
سال اســت قیمت ســوخت افزایش نیافته 
و اســتفاده از آن افزایش یافتــه لذا باید طی 

چارچوبی مصرف سوخت مدیریت شود.
واعظی تصریح کــرد: هنوز بحــث افزایش 
سوخت نهایی نشده اســت. در شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی این موضوع بحث شــد 

اما نهایی نشد.
وی همچنین در مورد مسائل جلسه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: ما همیشه 
چهارشنبه ها جلسه شورای اقتصادی داریم 
اما دبیر گفت تعدادی نیســتند فلذا در مورد 
این مساله هم دبیر شورا این جلسه را لغو کرد.
واعظی در پاسخ به ســوالی در مورد اظهارات 
اخیر سعید قاســمی گفت: اینکه یک فردی 
حرفی بزند قابل استناد نیست آنچه من دیدم 
هیچکدام از مطالبش درست نیست و اینکار 

کاسه پر کردن برای آمریکا است.
وی همچنین درخصوص موضوع سخنگوی 
دولت گفت: من سخنگو نیستم و نمی خواهم 
سخنگو باشم اما تلاش میکنم هفته ای یکبار 

پاسخ رسانه ها را بدهم.

اخبار

 تصویب قانون افزایش 400 
هزار تومانی دستمزد در نرخ 
حق بیمه پرداختی ای که 
کارفرمایان باید به سازمان 
تامین اجتماعی بپردازند، 
تغییراتی ایجاد کرده است که در کنار بحث افزایش 

دستمزد برای کارفرمایان یک معضل جدی است.
 در حــال حاضــر  حق بیمــه 30 درصــد حقوق 
می باشد که 23 درصد سهم کارفرما و 7 درصد سهم  
کارگر می باشد. بر این اساس حق بیمه سال 98 بر 
اساس حداقل دستمزد در کل 5.572.331 است 
که حداقل حق بیمه ســهم کارفرما 4.272.121 
وحداقل حق بیمه سهم کارگر 1.300.211 است. 
البته این ارقام مربــوط به زمانی اســت که تعداد 
روزها در ماه 31 روز باشــد. با این حساب کارفرما 
رقمی نزدیک به 500 هزار تومــان بابت حق بیمه 
باید پرداخت می کند که بــرای بنگاه های ناتوان و 
ضعیف تر قابل پرداخت نیســت. حالا با فشاری که 

تورم و هزینه های دســتمزد به کافرمایان وارد می 
کند، آنها در دو راهی پرداخت حقوق و یا پرداخت 

حق بیمه به کارگران هستند. بر اساس مشاهدات 
برخی از بنگاه ها برای پرداخت یکی از این دو موارد 

یعنی یا پرداخت درصد افزایش حقوق بدون پرداخت 
حق بیمه کارگر و یا پرداخت حق بیمه بدون افزایش 
حقوق، با کارگران برای تمدید ادامه فعالیت به توافق 
رسیده اند و این موضوع در عمل نشان از استنکاف 
بنگاه ها از دستوراتی دارد که دید کارفرمایان امکان 

عملیاتی شدن نخواهد داشت.
اما از یک طرف و از نگاه فعالان کارگری و کارشناسان 
اقتصادی اگر به موضوع افزایش حقوق نگاه کنیم، 
افزایش حقوق با توجه به افت شــدید قدرت خرید 
مردم، ضرورتی اجتناب ناپذیر بوده است اما توقعی 
که از دولت مــی رود، حمایت دولــت و یا کاهش 
ســهم حق بیمه کارفرمایــان و پرداخت این مبلغ 
از جانب خــود دولت اســت. در حالــی که دولت 
معافیتی در بخــش بیمه ای بــرای کارفرمایان در 
نظر نگرفته اســت. برخی از فعــالان اقتصادی نیز 
عقیده دارند نه افزایش حقوق و نه حق بیمه فشــار 
آنچنانی به بنگاه ها وارد نمی کنــد چرا که آنها  در 
هر صورت قادر به پرداخت هزینه هــا با بالا بردن 
 قیمت کالا و خدمات خود در شــرایط افزایش نرخ 

تورم هستند.

تورم بالای اقلام خوراکی 
که مشــکلات نظام توزیع 
نیز آن را بدتر کرده است، 
یکــی از دغدغه های مهم 
مدیران و مسئولان کشور 
است که تا به حال هیچ سیاستی به طور مشخص 
آن را حل نکرده اســت. نه ارز 4200 تومانی قادر 
به مهار تورم کالای اساسی و رفع مشکلات توزیع 
شد و نه ورود دولت به قیمت گذاری ها اثر آنچنانی 

داشت.
همانطور که در بازار هم می تواند دید، مشکل توزیع 
کالای اساسی و تامین بازار باعث نرخ گذاری های 
متفاوتی از ســوی عرضه کنندگان شــده است. 
این موضــوع همچنین در التهــاب قیمتی برخی 
از اقلام خوراکی مثل پیاز به وضوح پیداســت. با 
توجه به پیش بینی هایی که برخی از کارشناسان 
از افزایش نــرخ تورم در آینــده ای نزدیک دارند، 
یکــی از راهکارهایــی که بــه منظور حــل این 
 مشــکل مطرح می شــود، عرضه کالای اساسی 

در بورس است.
حال دولت و مجلس به عنوان یکی از راهکارهای 
عملیاتی برای توزیع متعادل کالاهای اساسی میان 

توزیع کننــدگان اصلی، اقدام به بررســی طرحی 
کرده اند که بر مبنای آن، کالاهای اساسی بتوانند 
در بورس کالا عرضه شــده تا خرید و فروش آن از 
سمت واردکنندگان و توزیع کنندگان عمده، شفاف 
 شــده و این کالاها به دســت جامعه هدف اصلی

 برسد.

بر این اســاس به تازگی جلســه ای میان اعضای 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، وزیر 
اقتصاد، رئیس ســازمان بورس و رؤسای بانک ها و 
بیمه ها برگزار شــده که یکی از راهکارهای مطرح 
شده در آن، در خصوص عرضه کالاهای اساسی در 

بورس کالا بوده است.

»کسب و کار« فشار افزایش حقوق به بنگاه های ناتوان را بررسی می  کند

فشار  افزایش  دستمزد به بنگاه ها

»کسب و کار« احتمال عرضه کالاهای اساسی در بورس کالا  را بررسی می کند

دلالی  در چرخه  توزیع  کالاهای   اساسی

مدیر بنادر و دریانوردی بندرلنگه با اشاره به 
کارنامه سال 97   اعلام کرد

ترانزیت بیــش از ۱4۶ هزار 
دستگاه خودرو در بندرلنگه

مدیر بنادر و دریانوردی بندرلنگه از ترانزیت بیش 
از 146هزار دســتگاه خودرو، ترابری بیش از 26 
هزار مســافر دریایی در مســیرهای بین المللی و 
رشد 73 درصدی ترانزیت غیرنفتی در بندر لنگه و 
بنادر تابعه آن طی سال گذشته خبر داد. به گزارش 
روابط عمومی، "قاسم عسکری نسب" مدیر بنادر 
و دریانوردی بندرلنگه با ارائه گزارشــی از عملکرد 
دوازده ماهه بنادر و دریانوردی بندرلنگه و بنادر تابعه 
آن در سال 97 اظهار داشت: در این دوره زمانی، در 
مجموع هشت میلیون و 578 هزار و 632 تن کالای 
نفتی و غیر نفتی در این بنادر تخلیه و بارگیری شد 
که یک میلیون و 911 هــزار و 894 تن مربوط به 
کالاهای غیرنفتی و شش میلیون و 666 هزار و 738 

تن به فرآورده های نفتی اختصاص داشته است.

ترانزیت غیرنفتی 7۳ درصد افزایش یافت
وی اظهار کرد: طی دوره زمانی یاد شــده، حجم 
ترانزیت کالاهای غیرنفتی )عمدتــا خودرو( در 
سال گذشــته به 302 هزار و 373 تن رسید که 
نشانگر رشــد 73 درصدی در همسنجی با سال 

پیش از آن است.

ارائه خدمات ارزی به تعاونگران و 
فعالان اقتصادی

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل بانک توسعه تعاون: 
شرکت صرافی توسعه تعاون بسته های خدمات 

ارزی به تعاون گران و کارآفرینان ارائه می دهد.
حجت اله مهدیان رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
بانک توســعه تعاون در مجمع ســالیانه شرکت 
صرافی توسعه تعاون با اشاره به مدیریت راهبردی 
بانک توسعه تعاون بر شرکت های تابعه این بانک 
باهدف تکمیل زنجیره ارزش خدمات بانک توسعه 
تعاون اظهار داشت: شرکت صرافی توسعه تعاون 
مأموریت ها و رسالت مشخصی برای ارتقای بسته 
خدمات مالی و بانکی به تعاون گران و کارآفرینان 
بر عهده دارد. وی گسترش فعالیت های کارگزاری و 
انعقاد قراردادهای جدید را ازجمله مهم ترین اقدامات 
قابل تصور شرکت صرافی دانست و ارائه بسته های 
متنوع ارزی به همراه شناسایی نیازهای ارزی تعاون 
گران را از الزامات تحقق مأموریت مشــترک این 

شرکت و امور بین الملل بانک عنوان نمود.
مهدیان ضمن اشاره به لزوم رعایت الزامات سیاستی 
بانک مرکزی در بــازار ارز در ادامه اظهار داشــت: 
شرکت صرافی باید ضمن تعامل کافی با صرافی های 
شبکه بانکی و نیز بانک مرکزی به عنوان سیاست گذار 
بازار پولی و ارزی کشور، از همه فرصت ها و امکانات 
موجود برای ارائه سرویس های ارزی به مشتریان 
و متقاضیان بهره جویی نماید. همچنین ســعید 
قاسمی نراقی مدیرعامل شــرکت صرافی توسعه 
تعاون به تبییــن چشــم انداز، تاریخچه فعالیت، 
ســرمایه و ترکیب ســهامداران، وضعیت نیروی 
انسانی، فعالیت های شرکت در حوزه های تخصصی 
و ارتقای سطح خدمات فعلی، بهره وری عوامل تولید 
خدمات، تشکیل کمیته های راهبری و حضور در 
نمایشگاه های تخصصی پرداخت و برنامه های آتی 

شرکت در حوزه های مذکور را پیشنهاد نمود.

در سفر  مدیرعامل بانک توسعه صادرات  به 
استان هرمزگان تاکید شد

تامین سرمایه در گردش، ضامن 
تقویت تولید

دکتر علی صالح آبادی، مدیرعامل بانک توســعه 
صادرات ایران در ســفر استانی خود به هرمزگان 
از واحد تولیدی سوپرپایپ بازدید و بر لزوم تقویت 
تولید تاکید کرد. ســوپرپایپ، تولید کننده نسل 
سوم از لوله های پلاســتیکی در کشور است که 
توانسته است با وجود شــرایط تحریم در اقتصاد 
کشور، تولید خود را حفظ کرده و برای 208 نفر 
اشتغال ایجاد کند. این واحد تولیدی با آغاز فعالیت 
در سال 76 ضمن استفاده از دانش فنی وارداتی، با 
تلفیق فلز و پلیمر، محصولی با استاندارد بالا تولید 
کرده که در بخش تاسیسات، گرمایشی، فاضلاب 
و محیط های مسکونی با استقبال خوبی مواجه 
شده است. لوله های تولیدی این کارخانه تاییدیه 
واحدهای استاندارد محتلف از جمله امارات، مرکز 
تحقیقات وزارت راه و شهرسازی، هلند، آلمان را 
کسب کند و مبدل به تنها واحد تولیدی لوله شود 

که مجوز صادرات به اروپا را دارد.
ریاحی مدیر امور مالی شرکت سوپرپایپ در دیدار با 
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران گفت: تلاش 
داریم با توجه به شرایط موجود از افت تولید و فروش 
خود جلوگیری کــرده و در این رابطه برنامه های 

متنوعی برای توسعه فعالیت خود داریم.

اخبار

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه کسب و کار| سال ششم،شماره ۱۶۱0| پنچ شنبه29 فروردین ماه ۱398

عملیات بازار باز روز گذشــته در شــورای پول و 
اعتبار به تصویب رســید تا با اخذ وثیقه از بانک ها 
در صورت اضافه برداشت از بانک مرکزی، جلوی 
نرخ های سود بدون منطق بانک ها گرفته و دست 

بانک ها نیز از جیب بانک مرکزی کوتاه شود.
به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک 
مرکزی حدود دو هفته پیش از ایجاد عملیات بازار 
باز برای کنترل نرخ سود و اصلاح ناترازی بانک ها 
و در پی آن هدایت درست نقدینگی خبر داده بود.

این طرح قــرار بود کــه جلوی ارائه ســودهای 
غیرمنطقی از ســوی بانک ها را بگیــرد تا اضافه 
برداشــت بانک ها از بانک مرکــزی کاهش یابد و 
از این طریق بتوان اصلاح ناتــرازی بانک ها را به 
صورت عملی اجرا کرد و یکــی از مراحل اصلاح 
نظام بانکی که همتی از ســال گذشــته روی آن 

تاکید داشته به مرحله عمل برسد.
بانک مرکزی در ســال گذشته بیشــتر به دنبال 
اصلاح سیاســت های ارزی و کنترل بازار ارز بود 
و به نظر می رســد که در سال جدید عمده تمرکز 
بانک مرکزی بر سیاســت های پولی و نظارت بر 

بانک هاست.
همتی ابزار سیاست گذاری پولی را نرخ سود کوتاه 
مدت عنوان کرده و به گفتــه او عملیات بازار باز 
ســاختاری اســت که به کمک آن بانک مرکزی 

نرخ را کنترل خواهد کرد و در نهایت لگام تورم را 
مهار می کند. یکی از مهم ترین مواردی که همواره 
سبب کسری نقدینگی و اضافه برداشت بانک ها از 
بانک مرکزی می شود، این است که بانک ها برای 
جذب سپرده گاهاً اقدام به پرداخت سودهایی به 
مشــتریان خود می کنند که قادر به پرداخت آن 
نیستند و همین امر سبب می شــود تا با کسری 
نقدینگی روبرو شده و به منابع بانک مرکزی پناه 

بیاورند.
از ســوی دیگر بدهی بانک ها به بانک مرکزی در 
ســال های اخیر رو به افزایش بوده و آنطور که از 
سوی مســئولان امر گفته می شود، مانده حساب 
تعداد زیادی از بانک ها نــزد بانک مرکزی منفی 

است و فقط چند بانک مانده مثبت دارند.
با این حال بانک هــا برای جذب ســپرده رقابت 
نادرستی را با یکدیگر آغاز کرده بودند و علاوه بر 
اینکه قانون بانک مرکزی را درباره نرخ سود رعایت 
نمی کردند، راه هایی را برای پرداخت ســودهای 
بالاتر از نرخ مصوب بانک مرکزی ایجاد می کردند.

همین امر سبب شده تا بسیاری از بانک های ایرانی 
در حال حاضر در وضعیت خوبی از لحاظ تراز مالی 
نباشند و رئیس کل بانک مرکزی، اصلاح ناترازی 
بانک ها را به عنوان یکــی از مهم ترین اقدام بانک 
مرکزی در این دوره به شــمار آورد. در این راستا 

احمد حاتمی یزد، مدیرعامل اسبق بانک صادرات 
ایران به ایسنا گفته بود که دادن پول از سوی بانک 
مرکزی به بانک ها )اضافه برداشــت( سم مهلک 
است و این موضوع نشــان دهنده ضعف نظارتی 

بانک مرکزی است.
وی با بیان اینکه بانک ها در نهایت روشــی برای 
دور زدن نرخ هــای دســتوری ســود بانکی پیدا 
می کنند، تصریح کرد: در حال حاضر نرخ ســود 
تسهیلات بانکی 18 درصد است، اما همه بانک ها 
با راه کارهایی این نرخ را تا حدود 22 درصد افزایش 

می دهند.
این کارشــناس بانکی با اشاره به نرخ سود سپرده 
ارائه شده از سوی بانک ها به ســپرده گذاران نیز، 
گفت: این دو با هم در ارتباط هســتند و با توجه 
به اینکه بانک ها به دنبال جذب ســپرده از مردم 
هســتند، مقررات را زیر پا می گذارند و سودهای 

بالاتری را به مردم پرداخت می کنند.
حاتمی یزد با بیان اینکه معمولاً بانک ها ضعیف تر 
نرخ سودهای بالاتری را به مشــتریان می دهند، 
تصریح کرد: این بانک ها در نهایت قادر به پرداخت 
سودهای اعلام شده نیســتند و برای تأمین وجوه 
تعهدات خــود از جیــب بانک مرکــزی هزینه 

می کنند.
مدیرعامل اســبق بانک صادرات با بیان اینکه اگر 

بانک مرکزی به این بانک ها پول ندهند ورشکسته 
می شــوند، گفت: دادن این پول از ســوی بانک 
مرکزی ســم مهلک و به معنای خلق پول است، 
چراکه بانک مرکزی باید برای پرداخت این پول ها، 
پول را خلق کند که در نهایــت موجب تورم 40 
درصدی سال گذشته و حتی تورم احتمالی امسال 

خواهد بود.
حاتمی یزد ضعف نظارت بانــک مرکزی را دلیل 
اصلی این اتفاقات دانســت و تصریح کرد: در هر 
جای دنیــا اگر بانکــی نتواند نقدینگــی خود را 
مدیریت یا به پرداخت های خود عمل کند، بانک 

مرکزی فعالیت های آن را محدود می کند.
اما بر اساس بخشی از دستورالعمل بازار باز که روز 
گذشته از سوی شــورای پول و اعتبار به تصویب 
رســید، از این پس بانک ها برای اضافه برداشت 
از بانک مرکزی باید نــزد این بانک وثیقه بگذارند 
و این موضوع کمک می کند تــا بانک ها دیگر به 
صورت آزادانه و بدون واهمه از اضافه برداشــت از 
بانک مرکزی، سودهایی را به مردم ارائه نکنند که 

سبب کسری نقدینگی آن ها شود.
به این ترتیب بانــک مرکزی با ارائــه این طرح و 
اجرای آن قصد دارد تا از اضافه برداشــت بانک ها 
از بانک مرکزی جلوگیری کرده و در نهایت دست 

بانک ها را از جیب خود کوتاه کند.

با تصویب دستورالعمل جدید

دست بانک ها از جیب بانک مرکزی کوتاه شد
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ادامه کاهش نرخ دلار و یورو
روند کاهشی نرخ دلار و یورو نیز ادامه یافت و قیمت دلار به ۱۳ هزار و ۴۰۰ تومان رسید. بانک ها  )۲۸ فروردین( هر دلار آمریکا را ۱۳ هزار و ۱۳ تومان و هر یورو را ۱۴ هزار و ۷۱۰ 

تومان خریداری می کردند. قیمت خرید دلار در روز گذشته در بانک ها ۱۳ هزار و ۲۰۸ تومان و یورو ۱۴ هزار و ۹۲۸ تومان بود. همچنین بانک ها پوند را با افزایش قیمت نسبت به روز 
گذشته ۱۶ هزار و ۹۹۲ تومان خریداری می کنند. یورو مسافرتی نیز در شعب ارزی بانک ها ۱۵ هزار و ۴۴۹ تومان بود که با احتساب کارمزد بانک مرکزی و بانک عامل به حدود ۱۸ هزار و 

۸۰۰ تومان می رسد.

ضرورت افزایش دستمزد
مهدی پورقاضی، فعال اقتصادی

طی یک سال گذشته فشار ســنگینی به مردم و بنگاه ها به دلیل تورم بالا وارد شده است. تورمی که در برخی از آمارهای رســمی 37 درصد و در برخی نیز بالای 40 درصد است. طبیعتا دسته زیادی از مزدبگیران و 
حقوق بگیران با وجود این تورم شدید، با افت قدرت خرید مواجه بوده اند که اثر منفی آن در کاهش فروش بنگاه های تولیدی نمودار شده است. اما واقعیت این است که نمی توان بحران فعلی تولید را با کاهش دستمزد 
و یا سرکوب رقم هایی که برای افزایش آن لحاظ شده، مهار کرد. هر چند افزایش دستمزد هزینه های بیشتری به بنگاه ها تحمیل می کند اما طبیعتا بنگاه ها با افزایش قیمت کالا و خدمات این افزایش قیمت را جبران 
خواهند کرد. وگرنه سرکوب افزایش میزان دستمزد به معنی فشار بیشتر به کارگرانی اســت که متقاضیان مهم همین کالا و خدمات بنگاه ها به شمار می روند. حداقل معیشت یک خانواده کارگری باید تامین شود. 
بنابراین انتظار نمی رود بنگاه ها از این مسئله مهم که خود به اهمیت آن در این شرایط واقف اند، سر باز زنند. هم پرداخت حق بیمه و هم درصد تعیین شده برای افزایش حقوق، ضروری است و به نظر نمی آید حتی از 
دولت هم در این شرایط که اقتصاد در تنگنا قرار گرفته، توقعی داشته باشیم. از طرفی موضوع افزایش حقوق از این بابت که شامل همه بنگاه ها است خللی در رقابت بنگاه ها و توان رقابتی آنها ایجاد نمی کند. بنابراین 
برخلاف برخی ادعاها نباید تصور کنیم با افزایش حقوق  وضعیت رقابت سخت تر می شود. تنها مانعی که به نظر می آید در این راستا سد راه کارفرمایان باید، کنترل قیمت ها از جانب دولت است. قیمت گذاری دستوری 

دولت مانع از جبران هزینه ها از جانب کارفرمایان است و همین مسئله در سرپیچی از قانون افزایش حقوق در بنگاه ها موثر است.

کمک بورس به شفافیت عرضه
علیرضا باغانی، کارشناس بازار سرمایه

یکــی از عواملی کــه باعــث خلــل در نظام 
توزیــع و کنــدی تامیــن بــازار در حــوزه 
کالای اساســی شــده کــه بــه تبــع گرانی 
آنهــا را دامــن زده اســت، فعالیت هــای 
 واســطه گری و سیســتم غیرشــفاف اســت. 
بورس کالا با ایجــاد شــفافیت و حذف دلالی 
می تواند به این مشــکل پایان ببخشــد. اگر ما 
در ســال های گذشــته تا به حال عمده اقلام 
اساســی را در بورس وارد کرده بودیم، حالا هم 
در قیمت گذاری و هم در توزیع شفافیت کاملی 
وجود داشت. خاصیت مهم بورس کالا این است 
که دلا ل ها و فعالیت های غیرشفاف راهی به آن 
ندارد. اما در حــال حاضر بخش اندکی از کالای 
 اساسی در بورس معامله می شود و مابقی نیز به 
دلیل نفوذی که رانت خــواران دارند، به بورس 
وارد نمی شــود. طبیعتا هم بورس کالا ظرفیت 
عرضه بهینــه کالای اساســی را دارد و هم این 
عرضه به نظــام توزیع کمک خواهــد کرد. اما 
دست های پشت پرده ای مانع از این کار می شود 
و به نظر نمی آید  تا رانت وجود داشــته باشــد، 

زمینه برای چنین امری  فراهم شود.



3 اقتصاد
ایران
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اپلیکیشــن های پرداختی 
مسیر جدیدی را در سیستم 
بانکداری الکترونیک و موبایلی 
راه اندازی کرده اند که امروز 
 برخی نتایــج مثبــت آن را 
می توانیم مشــاهده کنیم. متاسفانه شبکه بانکی از این 
قافله عقب مانده و البته بانکهای محلی بیشتر از بانکهای 
بزرگ تر و موسسات مالی اعتباری در دیجیتالی کردن 
خدمات عقب مانده اند. در این رابطه نمونه های موفقی 
در کشور راه اندازی شــده اند که امید می رود مقدمات 
تحول نظام بانکی کشور را فراهم کنند. شرکت پرداخت 
فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان اروند یا همان 
فناپ پرداخت یکــی از فین تک های موفق در شــبکه 
بانکی کشور است که در حوزه شرکت های پرداخت خرد 
فعالیت می کند. شرکت فناپ پرداخت به عنوان بازوی 
پرداخت الکترونیکی فناپ، فعالیتش را از سال ۸۹ با هدف 
ارائه خدمات، محصولات و راهکارهــای نوین پرداخت 
الکترونیکی آغاز کرد. دامنه فعالیتی این شرکت به خارج 
کشور هم رسیده و هم اکنون در برخی کشورهای همسایه 
فعالیت های زیرساختی برای ارائه خدمات پرداخت انجام 
داده است. خدمات پرداخت الکترونیکی به کسب وکارها 
این اجازه را می دهد که نقاط تماس خود را برای دریافت 

هزینه محصولات و خدمات افزایش دهند و به ســرعت 
رشد کنند. فناپ پرداخت به دنبال این است که در منطقه 
خاورمیانه به عنوان نامی قابل اطمینان شــناخته شود و 
 حجم قابل توجهی از تراکنش های این منطقه را به خود 

اختصاص دهد.
این فین تک در حــوزه های حوزه فعالیــت: پرداخت 
الکترونیکی، ارائه راهکارهای نوین پرداخت، پرداخت های 
موبایلی، ارائه راهکارهای جامع پرداخت خرد الکترونیکی 
و تولید ســخت افزارهای بانکی و نرم افزارهای پرداخت 

و بانکی فعالیت می کند که در این مســیر نتایج مثبت 
زیادی را در بخش بانکی داشــته اســت. سهم این فین 
 تک در شبکه بانکی همانطور که فعالان این حوزه اذعان 
داشته اند روز به روز در حال افزایش است. فعالان حوزه 
فین تک بر این باورند که فین تک ها در تلاش برای گرفتن 
سهم خود از این شبکه هســتند. قائم مقام کمیسیون 
تجارت الکترونیک سازمان نظام صنفی رایانه ای تهران با 
بیان این که پرداخت الکترونیک و اتصال در نظام پرداخت 
یکی از حلقه های زنجیر تجارت الکترونیکی است، گفت 

نیاز اســت تا فناوری های مالی مورد توجه بیشتری قرار 
بگیرند. وی با بیان این که نظام بانکی ما با مشکلات زیادی 
دســت و پنجه نرم می کند، گفت: فناوری های مالی به 
تدریج در حال سهم گیری از شبکه بانکی هستند که این 
می تواند باعث مسائلی برای بانک ها شود. امروزه برخی 
فناوری های مالی در بورس ارزشــی معــادل با برخی از 
بانک های کوچک دارد. این در حالی است که برخی تصور 
می کنند که برای کمک کردن به بانک ها باید جلوی رشد 

فناوری های مالی را بگیرند.

پس از جلســات مکرر مقرر شــد تا در هفته های 
آینده یک سری از خودروهای دپو شده در گمرک 
وارد بازار شــود، اما خیلی از ثبت ســفارش های 
خودروهای وارداتی مشکل حقوقی دارد و سازمان 
بازرسی به این موضوع وارد شــده است. بنابراین 
 بســیاری از کارشناســان و فعالان بــازار خودرو 
بر این اعتقادند که درصد صدور مجوز ترخیص این 

خودروها تقریبا صفر اســت. در این رابطه مهدی 
میراشــرفی، رئیس کل گمرک ایران در حاشــیه 
رونمایی از پنجره واحد شروع کسب و کار تصریح 
کرد: ترخیــص خودرو های دپو شــده در گمرک 
آهسته بوده و این مســیر به کُندی طی می شود 
به طوری کــه تاکنون از بین ۱۳ هــزار خودروی 
دپو شــده در گمرک تنها ۲۰۰ خــودرو یعنی ۲ 
درصد از کل خودر وهای توقیف شده به کشور وارد 
شده اند. وی افزود: تعدادی از خودرو های دپو شده، 
خودرو های ثبت سفارش شــده به صورت جعلی 

 هســتند که قرار بر انتقال آنها به ســازمان اموال
 تملیکی است.

کوروش مرشدسلوک، رئیس انجمن واردکنندگان 
خودرو ایران نیــز گفت: بخشــنامه جدید بانک 
مرکزی در مورد ارز ۱۳هزار و ۳۰۰ تومانی بر مبنای 
اسکناس )نه حواله(، موج تغییر قیمت را به وجود 
خواهد آورد و این موضوع سبب نارضایتی افرادی 
خواهد شد که خودرو پیش خرید کرده و دو سال 
هم برای تحویل آن منتظر بوده اند. با این شرایط، 
اجرای تعهدات برای شرکت ها دشوار خواهد شد. 

چراکه اگر قرار باشد شــرکت ها پولی به مشتریان 
پرداخت کنند، در پرداخت آن درمانده می شوند و 
در نتیجه ورشکستگی واردکنندگان است. رئیس 
انجمن واردکنندگان خودرو ایران افزود: این اقدام 
بانک مرکزی محل سوال است، چرا که قول و قرار 
و تعهداتی که مابین طرفین بوده و امضا شــده، بر 
اساس ارز ســنا و حواله ای بوده است، در حالی که 
امروز بانک مرکزی بیان می کند که مبنا اسکناس 
اســت و تصور می کنم از لحاظ قانونی این موضوع 

زیر سوال باشد.

فین تک ها در تلاش برای گرفتن سهم خود از شبکه بانکی هستند

برد  فین تک ها  در جذب  مشتری

گره ترخیص خودروهای خوابیده در گمرک چگونه باز می شود؟

دیپورت  خودروهای  وارداتی

تخلفات بسیار  زیاد در ثبت سفارش خودروهای وارداتی
عبدا... رضیان،عضو کمیته خودرو مجلس

در رابطه با بازار خودرو همان طور که دیگر بازار نشان می دهد مافیا پشت پرده گرانی خودروها در بازار است. این بازاری که برای خودروهای وارداتی بوجود آمده بازاری عادی نیست که این گرانی ها را رقم زده است. البته 
صحیح است که بازار خودروهای وارداتی با نرخ ارز تکان می خورد و باید همین انتظار را از بازار داشت اما این حد از افزایش قیمت دیگر منطقی نیست و باید به دنبال سرنخ اصلی ماجرا بود. موضوع ترخیص خودروهای 

وارداتی مانده در گمرک هم به کلاف پیچیده ای تبدیل شده و به علت تخلفات بسیار زیادی که در ثبت سفارش آنها وارد است ترخیص آنها با مشکلات زیادی روبه رو شده است.
بهتر است به این موضوع اشاره شود که خیلی نمی توان به ترخیص این خودروها امیدوار بود و به دلیل ورود قوه قضائیه به این پرونده که به دلیل مشکلات حقوقی بوده است احتمال مرجوع شدن خودروها به خارج از 
کشور وجود دارد. مشکلات حقوقی که بر خیلی از سفارش های خودروهای وارداتی وارد است امید ترخیص این خودروها را به صفر رسانده و بعید است چنین اجازه ای صادر شود. حتی اگر این خودروها به خارج از کشور 
مرجوع نشوند موضوع از رده خارج شدن آنها مطرح شده است. با تمام این تفاسیر موضوعی که امروز با اهمیت است و باید در اولویت قرار بگیرد موضوع توجه به تولید داخلی و ارتقای کیفیت خودروهاست. در صورت 
تحقق رونق تولید در صنعت خودروسازی کشور، کسب و کار فعالان این حوزه در تمامی بخش ها مانند کارخانجات تولیدی، قطعه سازان، فعالان حوزه خرید و فروش و نمایشگاه داران، کارشناسان فنی و خدماتی این 

عرصه که در قالب صنوف متعدد در تمام کشور مشغول به فعالیت هستند متحول خواهد شد.

مشکلات واردات قانونی دستگاه های استاندارد و تولید سخت افزارهای بانکی
شاهین جوانمردی، عضو هیات مدیره شرکت فناپ پرداخت

تغییر و تحول در شبکه بانکی یکی از ضروریاتی است که باید به آن پرداخت. راهکارها و روش های پرداخت دیجیتال و الکترونیک در تمام دنیا یک موضوع تمام شده است که امروز برای متنوع شدن و گسترده شدن آن تلاش می شود اما ما در ایران 
هنوز برای اینکه سهم فین تک ها در شبکه بانکی مشخص شود بحث و بررسی می کنیم. سهم خواهی نباید موضوع اصلی و دلیلی برای تقابل شبکه بانکی و فین تک ها باشد. امروز دیگر نقش اصلی را فین تک ها در شبکه بانکی بر عهده دارند در  

نبرد جذب مشتری را از شبکه سنتی  پیروز شده اند. هرچند مشکلات بسیاری بر سر راه توسعه این استارت آپ ها و به دنبال آن جذب مشتری وجود دارد اما نمی توان صرف وجود مشکلات توسعه را فراموش کرد. 
در تهیه و تولید سخت افزارهای بانکی مشکلات زیادی وجود دراد. در شرایطی که بازار سخت افزارهای بانکی نیازهای خود را از طریق تولیدکنندگان داخلی باید تامین کند، شاهد تحریم داخلی هستیم. با توجه به شرایط کشور محدودیتها و 
سخت  گیری هایی در زمینه واردات که به درستی اعمال شده، از سویی باعث شده تا چالش هایی بزرگ برای تامین مواد اولیه ایجاد شود. در واقع بسیاری از محموله ها حتی با وجود انجام ثبت سفارش، تایید وزارت مذکور و تخصیص ارز همچنان 
به دلیل عدم تایید کارشناسان در گمرک باقی مانده که وضعیت تولید را آشفته کرده است. به عنوان مثال، مشکلات واردات قانونی دستگاه های استاندارد و تولید سخت افزارهای بانکی باعث شده تا بازار ایران به بازار مصرف دستگاه های دسته 
چندمی که به صورت قاچاق وارد می شوند، تبدیل شود. به هر ترتیب نمی توان این واقعیت را کتمان کرد که فین تک ها و شرکت های پرداخت موبایلی امروز مشتریان بسیاری دارند و رغبت مردم برای استفاده از این کسب و کارها بیشتر از شبکه 

سنتی بانکی است. بنابراین باید به جای اینکه در تقابل با آنها باشیم در کنار آنها و به دنبال حل مشکلات پیش روی باشیم تا آینده شبکه بانکی کشور را تضمین کنیم. 

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

گروه اصناف
News kasbokar@gmail.com

معاون امور فضای مجازی دادستان کل کشور گفت: 
دولت اگر راهی بجز فیلترینگ دارد ورود کرده و بر آن 
اعمال حاکمیت کند؛ اما اگر واقعاً راهی باقی نمانده، 
چاره ای جز فیلتر شــدن اینســتاگرام نیست. جواد 
جاویدنیا در رابطه با فیلتر شــدن اینستاگرام گفت: 
اتفاقات اخیر و مسدود شدن صفحه شخصی بسیاری 
از مسئولان ما در اینستاگرام بزرگترین بی احترامی به 
ملت ایران است. وی ادامه داد: هرچند که در گذشته 
این اتفاق پیش بینی شــده و حتی در مقطعی وزارت 
ارتباطات به دنبال برقراری مذاکره بوده  است، اما این 
اقدام کافی نیست. معاون امور فضای مجازی دادستان 
کل کشور ادامه داد: باید طبق مصوبات فضای مجازی 
همه نرم افزارهــای مجازی و دیتابیس هــای آنها به 
کشور منتقل شود و متعهد شوند که قانون ما را رعایت 
می کنند در غیر این صورت مجــوزی برای  آنها صادر 
نمی شود.  جاویدنیا ادامه داد: این ساماندهی را وزارت 
ارتباطات باید انجام دهد که متاسفانه هیچ گونه اقدامی 
نشــده و اکنون می بینیم اعمال قانونی و حاکمیتی از 
ایران در این زمینه انجام نگرفته است.  وی گفت: هدف 
و اساس کار، فیلترینگ اینستاگرام نیست اما یک مثالی 

همیشه مطرح است اگر دشمن حمله کند و یک پل 
ارتباطی وجود داشته باشند که از آن طریق بتواند وارد 
کشور شود یا باید آن پل مستحکم شود و احتمال لطمه 
دیدن از بین برود و در غیر این صورت کار عاقلانه این 
است که آخرین حربه را به کار گرفته و پل ارتباطی را 

قطع کنیم پس فیلتر کردن گام آخر است. 
معاون دادســتانی کل کشــور ادامه داد: متاسفانه در 
مورد اینستاگرام از همان 5 سال پیش گفته شد فیلتر 
هوشمند انجام می شود و به رغم اینکه دادستانی کل 
مخالف این اتفاق بود متاسفانه با اصرار دولت و صرف 
هزینــه کلان، این اتفاق افتاد اما یکی دو روز بیشــتر 
دوام نیاورد و هزینه و وقت صرف شــده به هدر رفت؛ 
پس از آن گفتند مذاکره می کنیم که آن هم نتیجه ای 
نداشت.  جاویدنیا تاکید کرد: بنابراین در این شرایط 
اعلام می کنیم اگر راهی بجــز فیلترینگ باقی مانده 
اعلام کنند و دولت بــه آن ورود کند و بــر آن اعمال 
حاکمیت شــود اما اگر راهی باقی نمانده، چاره ای جز 
فیلتر شدن اینستاگرام نیست.  وی افزود: این در حالی 
است که نمونه های داخلی خوبی در کشور وجود دارد 
که می تواند جایگزین صفحه اینستاگرام خارجی شود.

رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه برخی از قوانین 
فعلی در روند تولید و اشــتغال اخلال ایجاد می کنند، 
گفت: از نمایندگان انتظار داریم تا قبل از درگیر شدن در 
مسائل انتخابات مجلس برای رفع این معضلات چاره ای 
بیاندیشند. جلال الدین محمد شکریه اظهار کرد: در 
حال حاضر برخی از قوانین موجود در حیطه کســب 
و کار در روند تولید و اشتغال کشــور به ویژه در حوزه 
اصناف شدیداً اخلال ایجاد می کنند و از مجلس انتظار 

داریم برای رفع این معضلات سریعاً چاره اندیشی کند.
نایب رئیس اتاق اصناف ایران در مورد علل نامگذاری 
ســال رونق تولید توســط مقــام معظــم رهبری و 
ضرورت های این امر گفت: آن چه در شــعارهای چند 
ســاله اخیر مقام معظم رهبری که در طلیعه سال نو 
توسط ایشان بیان می شــود حائز اهمیت است بحث 
اهمیت توجه و تکیه بر ظرفیت هــا و توانمندی های 
داخلی است. رئیس اتاق اصناف استان گیلان با تأکید 
بر اینکه شعار رونق تولید قادر به ارتقاء توان اقتصادی 
کشور است تصریح کرد: افزایش میزان سرانه ملی مردم،  
تولید،  اشتغال و مقوله های نظیر این که ریشه در مباحث 

کلان اقتصادی کشــور دارند با عملیاتی کردن شعار 
رونق تولید تحقق پیدا می کنند.شکریه نقش آفرینی 
ویژه خانواده بزرگ اصناف به ویژه در زمانی که کشور 
با تحریم های اقتصادی همه جانبه درگیر است را مورد 
اشاره قرار داد و بیان داشت: واحدهای صنفی و به طور 
کلی اصناف به عنوان بنگاه های اقتصادی کوچک قادر 
هستند نقش بســیار بزرگی در زمینه رونق تولید ایفا 
کنند. وی تأثیرگذاری اصناف در حوزه عملیاتی کردن 
شعار رونق تولید را نیازمند تحقق دو مقوله بسیار مهم 
دانست و ابراز داشــت: نهادینه کردن فرهنگ مصرف 
کالاهای تولید داخل در بین خانواده ها و تولید کالاهای 
باکیفیت توسط بنگاه های اقتصادی کشور از جمله این 
مؤلفه های اساسی به شمار می روند. نایب رئیس اتاق 
اصناف کشور لزوم تغییر قوانین و اصلاح سیستم نظام 
بانکی کشور را یکی دیگر از پیش نیازهای اساسی رونق 
تولید خواند و اظهار داشت: در اختیار گذاشتن یکسری 
تسهیلات تکلیفی به بانک ها برای حمایت از تولید نیز از 
دیگر مباحثی است که به احیاء فضای کسب و کار کشور 

کمک شایانی می کند. 

رئیس انجمن جایگاه داران سی ان جی با اشاره به افزایش 
قیمت ســی ان جی از ابتدای خرداد مــاه گفت: برای 
بنزین نیز سهمیه به خودرو از 6۰ لیتر برای خودروهای 
شخصی تا ۱۸۰ لیتر برای عمومی در نظر گرفته خواهد 
شد. اردشــیر دادرس رئیس انجمن جایگاه داران گاز 
مایع فشرده CNG با اشاره به مصوبه دولت مبنی بر 
افزایش قیمت CNG از تاریخ اول خرداد سال جاری 
گفت: البته در این مصوبه سه شرط برای افزایش قیمت 
CNG در نظر گرفته شده که سهمیه بندی و افزایش 
منطقی قیمت بنزین یکی از این شــروط خواهد بود. 
همچنین گفته شده است که شــرایط سهمیه برای 
تاکســی ها و خودروهای عمومی متفاوت خواهد بود. 
وی خاطرنشــان کرد: افزایش قیمت گاز مایع فشرده 
LPG بــرای حمل و نقل نیز صــورت خواهد گرفت. 
دادرس با اشاره به موضوع افزایش قیمت بنزین گفت: 
افزایش قیمت بنزین به احتمال زیاد همزمان با افزایش 
قیمت CNG رخ خواهد داد. البته تاکنون چند سناریو 
در این مورد مطرح شده است که سناریوی اول مربوط 
به مرکز پژوهش های مجلس، سناریوی دوم مربوط به 
نهاد ریاست جمهوری و سناریوی سوم مربوط به وزارت 
نفت است.رئیس انجمن جایگاه داران CNG با اشاره 
به اینکه ۹5 درصد از تاکسی ها دوگانه سوز هستند و 
۷5 درصد خودروهای عمومی گازسوز هستند، گفت: 
انتظار ما بر این است که قیمت CNG معادل ۲۰ درصد 
قیمت بنزین باشد و بر این اســاس مقرر شده قیمت 
CNG با افزایش ۴۰ تومانــی از ۴۱5 تومان به ۴5۴ 

تومان برسد.دادرس با اشاره به مباحث مطرح شده در 
مورد سهمیه بندی بنزین گفت: نظریه های مختلفی در 
این باره وجود دارد که سهمیه ها به خودرو اختصاص 
یابد و از 6۰ لیتر برای خودروهای شخصی تا ۱۸۰ لیتر 
برای خودروهای عمومی و تاکسی باشد که البته سهمیه 
برای خودروهای دوگانه سوز کاهش پیدا خواهد کرد. 
بر اساس بررسی هایی که از منابع مختلف خبری انجام 
شده ، از حدود یک ماه دیگر قیمت بنزین افزایش پیدا 
می کند و سهمیه بندی آغاز می شود. این گزارش حاکی 
است، نمایندگان مجلس نیز طرحی را در دستور کار خود 
داشتند که با اجرای سهمیه بندی بنزین سهمیه به جای 

اینکه به خودرو داده شود، به هر فرد تعلق گیرد.

بنزین تا یک ماه آینده دو نرخی می شود
براساس تصمیم شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا، 
کمتر از یک ماه دیگر بنزین دو نرخی و مجددا سهمیه 
بندی خواهد شد.  قیمت بنزین سهمیه بندی افزایش 
چندانی نخواهد یافت و میــزان این افزایش احتمالا 
کمتر از ۳۰ درصد خواهد بود. در عین حال قیمت دوم 
بنزین نیز فاصله زیادی با قیمت اول نخواهد داشت. 
این تصمیم در شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا 
اتخاذ شده است. به گزارش فارس، در ماه های گذشته 
روند بازیابی کارت های سوخت برای ورود به فرآیند 
سهمیه بندی آغاز شده است. سهمیه بندی بنزین در 
طول اولین دوره اجرای این طرح در مدت ۸ سال ۷5 
میلیارد دلار صرفه جویی در منابع کشور در پی داشت.

کلنگ پروژه شهرک صنعتی پوشــاک از سال ۱۳۹5 زده 
شده، اما عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشــاک ایران می گوید که تاکنون اتفاقی در این پروژه 
نیفتاده و کار آن تقریباً متوقف شده است. به گزارش ایسنا، 
معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
اوایل سال گذشته اعلام کرده بود که بهره برداری از شهرک 
تخصصی پوشــاک تا پایان تابستان ســال ۱۳۹۷ کلید 
می خورد و بهره برداری کامل از ۲۰6 هکتار مساحت مربوط 
به این شهرک تخصصی، تا پایان سال ۱۳۹۸ طول می کشد. 
البته رئیس جمهوری سال ۱۳۹5 کلنگ زنی این پروژه را 
انجام داد و پیشرفت آن در دستور کار قرار گرفت تا بتوان با 
گردآوری مجموعه ای از واحدهای مختلف صنعت پوشاک 
شــهرک صنعتی آن را در محلی به موقعیت جغرافیایی 
روبروی حرم مطهر امام خمینی )ره( به بهره برداری رساند. 
شهرک تخصصی پوشاک اولین شهرکی است که بر اساس 
نیاز داخلی طراحی شده و سراسر زنجیره تولید پوشاک از 
تأمین مواد اولیه، تا مد، طراحی، دوخت و عرضه را شامل 

می شود.
اما مجید نامی، عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
نساجی و پوشــاک ایران اظهار کرد که فعالیت این پروژه 
تقریباً متوقف شده و کار خاصی در این زمینه انجام نشده 
است. وی همچنین اظهار کرد: با توجه به اینکه راه اندازی 
شهرک تخصصی پوشاک مزایای متعددی برای این صنعت 
دارد، تمام تشکل های بخش خصوصی درخواست کرده 
بودند که این کار انجام شود و پیگیر تأسیس این شهرک 
هستند. اظهارات عضو هیأت مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
نساجی و پوشاک ایران در حالی است که در یک سال اخیر 
با رشد حدوداً سه برابری نرخ ارز، واردات پوشاک به کشور 
به ویژه قاچاق این محصول تا حد قابل توجهی کاهش یافته و 
بار دیگر پوشاک داخلی در مرکز توجه مصرف کنندگان قرار 
گرفته است. در این شرایط به نظر می رسد فرصت مناسبی 
است تا با ایجاد زیرساخت های لازم زمینه برای گسترش 
فعالیت تولیدکنندگان داخلی پوشاک در تمام زنجیره تولید 

این محصول از طراحی تا دوخت فراهم شود.

سی ان جی از اول خرداد گران می شود

زمزمه افزایش قیمت بنزین

نایب رئیس اتاق اصناف ایران:

قوانین زائد در مسیر اشتغال و تولید کشور اخلال ایجاد می کند

توقف فعالیت پروژه شهرک صنعتی پوشاک 

معاون دادستانی كشور: 

چاره ای نباشد  اینستاگرام  را فیلتر می کنیم
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هوتن شکیبا با سیمرغ فیلم فجر به تئاتر بازگشت
هوتن شکیبا پس از کسب سیمرغ بلورین 
بهترین بازیگر نقش اول مرد از ســی و 
هفتمین جشنواره فیلم فجر این روزها در 
پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه است. 
شکیبا به همراه ستاره پسیانی نمایش 
تحسین شده »صد در صد« را اجرا دارند 
و جالب اینجاست که این دو هنرپیشه 
برای ایفای نقش در همین اثر از ســی و 
ششمین جشنواره تئاتر فجر جوایزی را دریافت کردند. مرتضی اسماعیل کاشی 
کارگردان نمایش »صد در صد« درباره ویژگی های نمایش صد در صد گفت: »تم این 
نمایشنامه در نگاه اول مرا مجذوب کرد، موضوعی که در متن مطرح شده درباره تقدیر 
و سرنوشت است و این که انسان چقدر می تواند زندگی خودش را به دست بگیرد، بر 
آن کنترل داشته باشد و آن را مدیریت کند که این موضوعات برایم جذابیت داشتند. 
در کارگردانی نمایش قبلی »سه خواهر« نیز به نوعی روی همین موضوع کار کرده 
بودم اما به شکل فرم و با تاکید بر حرکت و بدن. اما در نمایش »صد در صد« سعی 
کردم به قصه گویی به شکل کلاسیک بپردازم و یک تجربه دیگری به دست آورم.« 
اسماعیل کاشی در پاسخ به این پرسش که نمایش در اجراهای متعددی که داشته 
تغییراتی داشته یا نه، اظهار داشت: کاری که باید انجام می شد در اجرای اول صورت 
گرفته بود و فقط در جزئیاتی شاید تغییراتی اتفاق افتاده باشد که بسیار اندک است. 
نمایش »صد در صد« با بازی ستاره پسیانی و هوتن شکیبا تا 30 اردیبشهت ماه در 
پردیس تئاتر شهرزاد اجرا می شود. نویسنده نمایشنامه مارکس لید است و توسط 
وحید رهبانی ترجمه شده. مرتضی اسماعیل کاشی طراح و کارگردان این نمایش 
است. گفتنی است در سی و ششمین جشنواره تئاتر فجر برای نمایش »صد در صد«، 
تندیس بهترین بازیگر زن به ستاره پسیانی و دیپلم افتخار بهترین بازیگر مرد به 
هوتن شکیبا اهدا شد. این در حالی بود که این نمایش کاندیدای بهترین کارگردانی، 

موسیقی و طراحی صحنه از سی و ششمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر هم بود.

خبر

مهم ترين جنبه راه اندازي يك استارت آپ، تيمي است كه پشت آن 
قرار دارد. در اين مقاله بهترين شيوه ها و نكات مفيد براي شناسايي 
هم بنيان گذار ايده آل را بيان مي كنيم. كارآفريني يك سفر است 
كه با افراد ديگر به اشتراك گذاشته مي شود. بنابراين انتخاب 
فردي مناسب كه با شما در اين كارآفريني سهيم شود، حياتي 
است. فرقي نمي كند نخستين باري است كه به عنوان كارآفرين 
فعاليت مي كنيد يا يك كارآفرين باتجربه هستيد. انتخاب فردي 
كه با عنوان همراه در اين مســير در كنار شما باشد، مهم ترين 
تصميم شماست. رابطه هم بنيان گذاري مانند ازدواج براساس 
 Tim Chae .اشتراك گذاري منابع بسياري تعريف شده است
كارآفرين فعال در 500 استارت آپ مي گويد: »در پس ظاهر باشكوه 
و درخشــان بنيان گذار بودن به عنوان مدير يك استارت آپ، 
كارآفريني يكي از مشاغل پراسترس دنياست. هم بنيان گذار 
داشتن به اين معناست كه شما در چالش هايي كه هر روز با آنها 
مواجه مي شويد تنها نيستيد.« هيچ فرمول استاندارد براي كمك 
به شما در پيدا كردن هم بنيان گذار وجود ندارد. اما در اين جا چند 

مساله مهم در انتخاب يك هم بنيان گذار را عنوان مي كنيم. 

با فردي آشنا شروع به كار كنيد
 Draper Fisher مدير شركت Andreas Stavropoulos
Jurvetson مي گويد: »بهترين و موفق ترين تجربه هاي همكاري 
با عنوان هم بنيان گذار، زماني اتفــاق افتاده كه طرفين پيش از 
شروع همكاري از هم شناخت داشته اند.« اين بدان معنا نيست 
كه شما با دوست دوران كودكي خود شروع به همكاري كنيد. در 

واقع توصيه اي درباره داشتن آشنايي و رابطه بين فردي است. 
در ارتباط بودن و داشتن آشــنايي در هر حيطه اي منجر به 

شناختي كارآمد براي شروع همكاري نخواهد شد. اصولا 
بهترين نوع آشنايي و شناخت در طول يك همكاري يا 
انجام پروژه اي مشترك به دست مي آيد. براساس گفته هاي 
Dane Atkinson مديرعامــل SumAll. com، اين 

 موضوع پتانسيل شكســتن يا ساختن شركت 
شما را دارد. 

هدف اصلي
هدف اين است كه قبل از يادگيري 
شــروع و اجراي يك كسب و كار، 
ياد بگيريد كه چطور با كسي كار 
كنيد. اســتفاده از روابط سخت 
است. بهتر اســت قبل از اينكه 
تصميم بگيريــد آن را در خط 
شروع يك شركت قرار دهيد. 
مشكلات و نقاط مبهم آن را 
برطرف كنيــد. يك دوره ماه 
عســل براي بنيان گذاران 
وجود دارد. زماني كه شــما 
احساس مي كنيد كه بايد 
به گره هــاي رابطه خود 

بپردازيد؛ آن دوره پايان 
خواهد يافت. با توجه 

به گفته هاي Stavropoulos، سرمايه گذاران به دنبال يك تيم 
 Stavropoulos .هستند كه بتوانند طوفان را با هم سپري كنند
مي گويد كه »به دنبال بررسي هر فرد از تمام جوانب است، نه صرفا 

يك ايده يا رزومه طلايي.« 
مهارت و روش

انسان ها تمايل دارند با افرادي در ارتباط باشند كه به آنها شبيه 
هستند. طبق تحقيقات منتشرشده از دوقلوها در مجله علوم 
روانشناسي، حتي ژن هاي ما نيز در اين امر نقش دارند. در موضوع 
بنيان گذاران، هدف مشخص شدن ميزان شباهتي است كه به 

پيشرفت منتهي مي شود. 
Stavropoulos Ventures مي گويــد: »بــه دنبال مكمل 

مهارت ها، و شباهت سبك ها باشيد.« 
co-(  درباره تكميــل مهارت ها، مهارت هــاي هم بنيان گذار

founder( بايد به گونه اي باشد كه مهارت هاي يكديگر را تقويت 
و شكاف هاي احتمالي در مهارت هاي شما را پر كند. بنيان گذاران 
بايد بر پر كردن شــكاف در مهارت ها تمركز كنند. آنها بايد به 
 دنبال كسي باشند كه بتواند به ديگر جنبه هاي ذهنيت تجاري 

خود برسند. 
 Bain Capital Ventures مديرعامــل Scott Friend
مي گويد: »ديدگاه من اين اســت كه بر مهارت ها، توانايي ها، و 

انعطاف پذيري متمركز شــويم.« در حالي كه بخش اول واضح 
به نظر مي رســد، آن را در انتهاي فهرســت اهميت خود قرار 
مي دهيم. اين بسيار مهم اســت كه بنيان گذاران مهارت هاي 
مكمل داشته باشــند. تقســيم كلاســيك امور داخلي و 
خارجي يعني يكــي از بنيان گــذاران رهبــري در فروش، 
بازاريابي، جذب ســرمايه و توسعه كســب و كار را بر عهده 
 گيرد. ديگري تمركز بر مهندســي، عمليات، محصول و… را 

رهبري كند. 

كجا هم بنيان گذار پيدا كنيم؟
- پرس و جو: يكی از نخســتين موارد يافتــن هم تيمی برای 
استارت آپ جستجوی آن در مابين كارآفرينان و هم بنيان گذاران 
مجرب و تجربه دار، در اين زمينه است. با يك پرس وجوی ساده از 
افرادی كه در اين زمينه ها قبلا كار كرده اند يا در حال كار هستند، 

می تواند چاره ساز باشد.
- استفاده از سايت ها و شــبكه های اجتماعی: در شبكه های 
اجتماعی كاريابی مانند لينكدين يا سايت های كاريابی به دنبال 
افراد متخصص باشيد. ســعی كنيد در جلسات و سمينارهای 
مختلف شركت كنيد. استفاده كامل و مناسب از منابع در دسترس 
و در اطراف خود را جدی بگيريد. ســعی كنيد در جستجوی 
افراد متخصــص در زمينه مورد نظرتان درخواســت بدهيد. 
در مراكز مختلف كارآفرينی شــركت كنيد. تمامی اين كارها، 
 احتمال يافتن فرد مناسب در كوتاه ترين زمان ممكن را افزايش 

خواهد داد.
- دانشگاه ها و مراكز آموزش عالی: شايد به نظر عجيب باشد؛ 
ولی پيدا كردن يك هم بنيان گذار در اين مكان ها می تواند 
به شما كمك كند. بســياری از مثال ها و موارد متعدد در 
اين زمينه وجود دارد، كه بسياری از هم تيمی ها در محيط 
دانشگاه با يكديگر شروع به همكاری كرده و يك كسب و 
كار موفق را راه اندازی كرده اند. به طور مثال شركت های 
بزرگی همچون فيسبوك و گوگل در ابتدا يك شروع ساده 
از محيط دانشگاه بودند. اما امروزه به غول تجارت جهانی 

تبديل شده اند.
 - انجمن های اســتارت آپی: در برخی از 
انجمن ها و فروم های آنلاين به ســادگی 
می توانيد وقايــع و رويدادها و 
همين طور افــراد مختلفی را 
جهت همكاری پيدا كنيد. زيرا 
اصولا در ايــن انجمن ها اكثر 
بحث و گفتگو بر ســر توسعه 
استارت آپ ها و اطلاعاتی از 
اين دست وجود دارد. در نتيجه 
افرادی كه علاقه مند و مشتاق 
در اين زمينه ها هستند گرد 
هم آمده انــد و پيدا كردن 
 بهتريــن آنهــا خيلی 

دشوار نيست.

چگونه  يك  هم بنيان گذار  براي  استارت آپ  پيدا  كنيم؟

 حمایت  از 
بنگاه های كوچک

 كه در سال های اخير به ويژه سال گذشته 
آسيب های جدی ديده اند.  به طور كلی 
مشكلات حوزه توليد، مشكلات جدی و 
وسيعی است و لازمه سامان يافتن اقتصاد 
كشور و كاهش نرخ بيكاری و حتی نرخ 
تورم اين اســت كه توليد تقويت شود و 
رونق پيدا كند. از ماليات و تسهيلات حوزه 
توليد می توان به عنوان دو عامل تاثيرگذار 
در بهبود روند توليد نام برد. تسهيلات 
با نرخ 18 درصد كه بانك ها به روش های 
مختلف آن را به بالای 20 درصد می رسانند، 
عملا هيچ توجيه اقتصــادی برای حوزه 
توليد ندارد و همين امر موجب شــده تا 
هيچ توليدكننده ای تمايل به استفاده از 
اين تسهيلات رانداشته باشد چراكه تمام 
توليد و فروش آن بايد صرف بازگرداندن 
تسهيلاتی شود كه از بانك دريافت كرده 
است. بانك ها بايد در سال رونق توليد در 
كنار توليدكننده باشند نه در مقابل آنها. 
بايد شرايطی مهيا شود كه توليدكنندگان 
بدون استثنا بتوانند از تسهيلات بانكی 
استفاده كنند تا رونق توليد تحقق پبدا 

كند.
موضوع ديگر مربوط به ماليات می شود. 
اصلاح روش دريافت ماليــات بر ارزش 
افزوده يكی از مواردی است كه می تواند 
به كمك توليد بيايد. امــروز ماليات بر 
گردن توليدكننده سنگينی می كند و در 
شــرايط ركود كه خريد و فروشی وجود 
ندارد پرداخت ماليــات موجب كندی 
توليد و خودكفايی شده است. بنابراين با 
تجديدنظر در روند دريافت ماليات و اصلاح 
آن می توانيم شرايط رونق توليد را فراهم 
كنيم. البته صحبت اين نيست كه به طور 
كلی دريافت ماليات منتفی شود چراكه 
بخشی از درآمد دولت از اين راه بوده و در 
همه جای دنيا دريافت ماليات وجود دارد. 
تنها موضوع اين است كه روش دريافت آن 

با توجه به شرايط ركود تغيير يابد. 

ادامه سرمقاله مهارت هاي مديريتي

در حال حاضــر بســیاري از کارفرمایان بر 
استراتژي هاي حفظ کارمندان تمرکز دارند، 
اما ما مي خواهیم 4 پیشــنهاد توصیه شده 
توسط متخصصان مشاغل را در اینجا مطرح 
کنیم تا بتوانیــد با به کارگیــري این موارد، 
مدیریت ارتباط با کارمندان خود را به نحوي 
احسن بر عهده بگیرید. 1. هرگز از ایجاد روابط 
دوستانه غافل نشوید: هر رابطه طولاني مدتي 
وقتي مطلوب تر خواهد شد که افراد احساس 
کنند ارزشمند هستند. 2. همیشه به بهترین 
ویژگي هاي افراد توجه کنید: مثبت اندیشي 
مســري بوده و در واقع مقدمه اي براي آغاز 
یک راه طولاني است. این حقیقت در »روابط 

کاري« و در زندگي هم صدق مي کند. 3. 
مسئولیت کامل کارها را بر عهده بگیرید: 

اگر به جاي شانه خالي کردن از کار، 
مسئولیت آن را بپذیریم اعتبار و 

احترام بیشتري بین همکاران و 
مشتریان مان کسب خواهیم 
کرد که این امر باعث تقویت 
روابط کاري مي شود. 4. آنقدر 

هم جدي نباشید: بیشتر افراد به 
دلیل داشتن یک سرپرست و ناظر جدي شغل 
خود را ترک مي کنند و گاهي افزودن کمي 
چاشني شوخي و تفریح به حفظ روابط کاري 

کمک زیادي مي کند. 

چطور  ارتباطي سازنده  با  اعضاي تيم خود  برقرار كنيم؟
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اگر مدام توقع داشته باشــيد كه اتفاقات خوب براي تان رخ دهد، ميزان شانس 
خود را در زندگي افزايش مي دهيد. هر روزتان را با اين جمله آغاز كنيد: مي دانم 

امروز يك اتفاق عالي برايم مي افتد.
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اهمیت تفکر چابک در رشد استارت آپ ها
رشد، یکي از اصلي ترین اهداف استارت آپ هاست. در محصولات سنتي مراحل 
انجام پروژه یکي پس از دیگري )متوالي( صورت مي پذیرند. مثلا تا زماني که طراحي 
انجام نشود پیاده سازي آغاز نخواهد شد. به این روش در اصطلاح، روش آبشاري 
مي گویند. در پروژه هاي استارت آپي که سرعت تغییرات بالاست و کاربرمحوري 
مزیت محسوب مي شود روش هاي سنتي پاسخگو نیست. زیرا تیم هاي مختلف 
نمي توانند زمان زیادي را براي پایان یافتن مراحل موردنیاز قبلي منتظر بمانند. 
مشتریان همواره خواهان محصولات با کیفیت بهتر و با قیمت پایین تر هستند و 
شیوه هاي سنتي نمي توانند آنقدر سریع امکان چنین تغییراتي را در محصولات 
ایجاد کنند. تفکر چابک )Agile( براي رسیدن به این هدف توسعه یافته است. 
این نگرش از سوي جمعي از توســعه دهندگان نرم افزار تحت عنوان مانیفست 
چابک در سال 1380/ 2001 تشریح شد. توسعه نرم افزاري چابک روشي برمبناي 
تکرار )Iterative( است و مشکلات با کمک مشتریان )بازخوردهاي آنها به تیم 
محصول( ارائه و توسط سازمان )یا تیم استارت آپي( حل خواهند شد. این رویکرد 
ممکن است براي سازمان هاي بزرگ که نگرش توسعه اي ندارند، ناکارآمد باشد. 
روش کار چابک یک روش مدیریتی است که در توســعه نرم افزار از آن استفاده 
می شود. این روش باعث می شود که تیم بتواند برابر موارد غیرقابل پیش بینی طی 

تکرار چرخه، واکنش مناسب نشان دهد. اجزای این روش به این صورت است:
تحلیل نیازها: هدف این بخش رسیدن به اطلاعاتی است که برای ساخت محصول 

نیاز است مانند نوع معماری، خصوصیات اصلی و جریان کاری.
طراحی مدل اولیه: مشخص کردن ساختار کاری و هر چیزی که برای محصول 
تعریف شده است. تکرار، پیش نمایش و بازخورد: در طول فرایند توسعه، تکرارها لازم 
هستند که هم کدها تست شوند و هم بازخوردهایی که از مشتریان گرفته می شود 
وارد چرخه شوند. کشف نقص ها: باگ همیشه در توسعه یک نرم افزار وجود دارد و 

باید این اطمینان وجود داشته باشد که نواقص اصلی برطرف شوند.
تولید و پشتیبانی: اپلیکیشن نرم افزاری در نهایت تولید می شود. در این زمان به 

پشتیبانی برای برطرف کردن مشکلات آینده نیاز است.
چهار عنصر کلیدي تفکر چابک، رفاه مشتري، افراد و اطلاعات، همکاري و تناسب 
با تغییر است. در این رویکرد افراد و تعاملات شان بالاتر از فرایندها و ابزارها قرار 
دارند و مشارکت مشتري اهمیتي بیشتر از قرارداد کاري دارد. برمبناي این رویکرد 
روش هایي شکل گرفته اند که با توجه به نوع فعالیت سازمان و روش هاي تعاملي اش 
مي توانند مورد استفاده قرار گیرند. این رویکردها متنوع هستند؛ ولي دو روش بیشتر 

شناخته شده در ایران، چارچوب اسکرام و کانبان هستند. 

اسكرام چيست؟
اســکرام چارچوبي تکرارپذیر براي کنترل پروژه است. در این مدل یک صاحب 
محصول )Product Owner( و یک اسکرام مستر )ScrumMaster( در کنار 
تیم توسعه )که معمولا سه تا 9 نفر هستند( حضور دارند. صاحب محصول نماینده 
ذي نفعان پروژه است و نیازهاي سمت مشتري یا کســب وکار را به تیم منتقل 
مي کند )بک لاگ backlog محصول را ایجاد مي کند(. اسکرام مستر هم فرایندي 
که تیم طي مي کند را رصد مي کند تا از مسیر خود خارج نشود و به صورت کامل 
انجام پذیرد. اسکرام دوره هاي زماني تحت عنوان اسپرینت )sprint( دارد. در طول 
این مدت وظیفه هایي )تسکtask ( از طرف صاحب محصول به تیم توسعه محول 
مي شود و تا پایان دوره زماني باید به پایان برسد. خرد کردن ایده ها به وظیفه هاي 
کوچک تر براي آنکه تیم توسعه بتواند سریع تر آن را ایجاد کند از مزایاي استفاده از 
روش هاي چابک است. محدود شدن زمان براي به نتیجه رسیدن پروژه مي تواند 

اثر پارکینسون را در تیم ها کاهش دهد. 

كانبان چيست؟
یک روش مدیریتي ژاپني است که براي افزایش بازدهي استفاده مي شود. هدف 
کانبان توزیع یکسان حجم کار و نمایش این توزیع در قالب کارت هاست. معمولا 
مدیریت به روش کانبان شامل استفاده از سه ستون براي قرار گرفتن کارت هاي 
وظیفه است. ســتون اول کارت ها براي انجام )to do(، ستون دوم در حال انجام 
)doing( و ستون ســوم انجام شده )done( هســتند. روش کانبان مدیریت، 

دسته بندي و برنامه ریزي کارها را به شکلي نظام مند ساده مي کند. 

مزيت روش هاي چابك
در بازارهاي امروز، رویکردهاي سنتي در توسعه محصولات احتمال شکست بالایي 
دارند، اما رویکردهاي نوین همچون روش هاي چابک مي توانند از شکست محصولات 
جلوگیري کنند. این روش ها با تجزیه فعالیت ها به بخش هاي کوچک تر و در ساختاري 
تکرارشونده، نیازهاي مشتري را سریع تر پاسخ مي گویند و هماهنگ با امکانات بازار و 
خواسته هاي کاربران بدون صرف هزینه زیاد، پیش مي روند. تفکر چابک اعتقاد دارد 
پاسخگویي به تغییرات بیشتر از پیروي از طرح هاي از پیش نوشته شده ارزش دارد و 

همین مساله احتمال موفقیت این رویکرد را افزایش مي دهد. 
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